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H I R D E T É S

OLYAN ARAD MEGYEI TELEPÜLÉS IS VAN, AHOL A JÓ TANULÓK MINDÖSSZE HAVI 8 LEJT KAPNAK

Méltányos ösztöndíjat kérnek a diákok
Méltányosabbá tenné az 
Országos Diáktanács az 
ösztöndíjak romániai rend-
szerét. Az Országos Magyar 
Diákszövetség is támogatja 
a kampányt, a szervezet 
elnöke pedig azt mondja, 
statisztikai adatok bizonyít-
ják, hogy az ösztöndíj igenis 
motiváló tud lenni.

 » BÁLINT ESZTER, BÍRÓ BLANKA

A z ösztöndíjak minimális 
összegének szabályozását 
kéri az Orban-kormánytól 

az Országos Diáktanács, hogy 
többé ne fordulhasson elő olyan, 
mint ami most van az Arad me-
gyei Nagypélen. Ott ugyanis a 
diákok havi alig 8 lejes ösztöndíj-
ban részesülnek.

Ösztöndíjakat egész Romániá-
ban! – ezt a címet kapta az a kam-
pány, amelyet útjára indított az 
Országos Diáktanács, és amely-
nek célja, hogy a kormány hatá-
rozatban szabályozza az ösztön-
díjak összegét, illetve biztosítsa a 
megfelelő fi nanszírozást a 2020-
as évi állami költségvetésben. 
Ugyanis – mint a diákszövetség 
közleménye felhívja a fi gyelmet, 
a helyi hatóságok „felületesen” 
kezelik a kérdést.

„Az Országos Diáktanács már 
korábban kidolgozott egy tör-
vénytervezetet, amely előírja, 
hogy havonta adjanak érdemösz-
töndíjat, teljesítményalapú ösz-
töndíjat, tanulmányi és szociális 
ösztöndíjat, és egyben meghatá-
rozza az ezekkel járó minimális 
költségeket is. Ennek ellenére a 
2019 őszén a kormány által ki-

adott határozat mindössze azt 
írta elő, hogy az összeg a helyi 
hatóságok döntése” – fogalmaz-
nak közleményükben a diákok 
képviselői. Felhívják a fi gyelmet 
arra is, hogy a romániai iskolá-
sok nap, mint nap szembesülnek 
gondokkal a rendszer méltányta-
lansága miatt, bizonyíték erre az 
Arad megyei eset is.

„Statisztikai adatok bizonyít-
ják, hogy az érdemösztöndíjak 
valóban tanulásra ösztönzik a 
diákokat, hatásukra javulnak 
az eredmények” – jelentette ki 
a Krónika megkeresésére Kőrösi 
Kristóf, az Országos Magyar Di-
ákszövetség alelnöke, jelezve 
egyúttal, éppen ezért támogatják 
az Ösztöndíjakat egész Romá-
niában! elnevezésű kampányt. 

Mint rámutatott: Kolozsváron 
vagy Bukarestben, ahol havi 
200–300 lejes ösztöndíjat ítél-
nek meg az önkormányzatok a 
jól tanuló diákoknak, az érett-
ségi eredmények is látványosan 
javultak. Kőrösi Kristóf emlékez-
tetett, jelenleg nem kötelezik az 
önkormányzatokat, hogy bizto-
sítsanak érdemösztöndíjat, csak 
a törvényes keret van meg arra, 
hogy adhatnak. A keret azonban 
nem szabályozza az ösztöndíj 
összegét, mindössze minimális 
kritériumrendszert ír elő, amit 
az önkormányzatok tovább szi-
goríthatnak vagy bővíthetnek. 
Így az általános feltételrendszer 
szerint 10-es magaviseleti jegy és 
8,50-es tanulmányi átlag esetén 
ítélhető oda az érdemösztöndíj, 

de sok településen a tanulmányi 
átlagot 9-9,50-re növelték. Te-
mesváron például csak akkor ad-
nak érdemösztöndíjat, ha a diák 
vállalja, hogy Temesváron marad 
egyetemen, s ha mégis elmegy 
más városba, vissza kell fi zetnie 
a teljes összeget. Kőrösi arról is 
beszélt, ő maga inkább egy kép-
let kidolgozását szorgalmazza, 
hiszen nagy különbségek vannak 
a különböző közigazgatási egysé-
gek bevételei és a diáklétszámok 
között is, ezért nem kellene egy 
adott összeget meghatározni. „A 
képlet fi gyelembe veheti az ön-
kormányzat anyagi lehetőségeit 
és a területén élő diákok számát, 
és az alapján határozhatnák meg 
az érdemösztöndíj összegét” – ja-
vasolja Kőrösi Kristóf.

 » RÖVIDEN

Gábor Dénes-díj
a Székely Mikó tanárának
Átadták a technológiai inno-
váció, műszaki és mérnöki 
kutatómunka terén mutatott 
kiemelkedő teljesítményeket el-
ismerő 2019-es Gábor Dénes-dí-
jakat tegnap a Parlamentben, 
Budapesten. A díjban 2019-ben 
kilenc magyar tudós, kutató és 
feltaláló részesült, köztük két 
határon túli. Pető Mária fi zikus, 
a sepsiszentgyörgyi Székely 
Mikó Kollégium fi zikatanára az 
erdélyi fi atalok természettudo-
mányos orientációja érdekében 
végzett sikeres munkájáért, 
innovációvezérelt oktatási 
módszeréért, az általa képzett 
és irányított diákokkal a nem-
zetközi innovációs versenyeken 
elért eredményekért részesült 
külhoni Gábor Dénes-díjban. 
Rekeczky Csaba villamosmér-
nök, a Pázmány Péter Katolikus 
Egyetem tanárát az emberi látó-
rendszer felépítése és működési 
mechanizmusa által inspirált, 
téridőbeli videoesemény de-
tekciós metódusok kutatása és 
fejlesztése terén elért eredmé-
nyeiért is díjazták.
 
Disznótor állatorvos nélkül
Betarthatatlan volt, ezért 
visszavonta a mezőgazdasági 
minisztérium a disznóvágá-
sokra vonatkozó kötelező 
állatorvosi jelenlétet. Ám – az 
afrikai sertéspestis terjedésének 
megakadályozása érdekében – 
szigorították a járványügyi óvin-
tézkedéseket: ha a levágott állat 
felboncolásakor betegségre 
utaló tüneteket észlelnek a ház-
táji disznóvágók, az állatorvos 
kiérkezéséig fel kell függesszék 
a tort – tájékoztatott Sikó-Ba-
rabási Sándor. A Kovászna 
megyei állategészségügyi 
igazgatóság vezetője felhívta a 
fi gyelmet a trichinellózis-vizsgá-
lat kötelezettségére is.

Megtérül a befektetés. A diákszövetség szerint statisztikák igazolják, hogy motiváló az ösztöndíj
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